

POUR UNE HISTOIRE ENVIRONNEMENTALE CONNECTÉE DES PHILIPPINES COLONIALES (FIN XVI^e-DÉBUT XX^e SIÈCLE)

L'atelier réunira des chercheur.e.s intéressé.e.s par l'histoire environnementale des Philippines : historien.ne.s, archéologues, anthropologues, géographes... Son objectif est d'évaluer la faisabilité et de préciser les contours scientifiques d'un projet collectif autour de l'impact de la colonisation hispanique sur l'environnement de l'archipel philippin.

Pour favoriser le dépassement des frontières chronologiques, thématiques et disciplinaires, les hypothèses sont les suivantes :

- les transformations environnementales seront envisagées sur le temps long des trois siècles et demi de la domination hispanique, tout en prenant en compte les périodes immédiatement antérieures et postérieures ;
- comme l'adjectif « connecté » le souligne, l'accent sera mis sur les conséquences environnementales des échanges et des transferts que la présence hispanique a induit entre l'Asie orientale, les Amériques et l'Europe ;
- la situation coloniale est ici considérée comme un rapport évolutif de domination dans laquelle l'ensemble des acteurs sociaux – et les acteurs non-humains – interagissent et contribuent, volontairement ou involontairement, aux modifications matérielles comme aux représentations de l'environnement.
- Les thématiques et les études de cas sont pour le moment à définir : de la pêche au buche-ronnage, de l'élevage à la riziculture en passant par les animaux urbains, les paysages, l'eau, les risques naturels, les rapports à la nature, l'extraction minière, la plantation, etc.

TOWARDS A CONNECTED ENVIRONMENTAL HISTORY OF COLONIAL PHILIPPINES (LATE 16th-EARLY 20th CENTURY)

The workshop will bring together researchers interested in the environmental history of the Philippines: historians, archaeologists, anthropologists, geographers, etc. Its objective is to assess the feasibility and define the scientific contours of a collective project on the impact of Spanish colonization on the environment of the Philippine archipelago.

To encourage the crossing of chronological, thematic, and disciplinary boundaries, the initial hypotheses are as follows:

- Environmental transformations will be collectively considered over the long period of three and a half centuries of Spanish domination, while taking into account the periods immediately before and after.
- As the adjective “connected” suggests, emphasis will be placed on the environmental consequences of the exchanges and transfers (technical, biological, cultural, etc.) that the Hispanic presence brought about between East Asia, the Americas, and Europe.
- The colonial situation is considered here as an evolving relationship of domination in which all social actors—and non-human actors—interact and contribute, voluntarily or involuntarily, to material changes as well as representations of the environment.
- The themes and case studies are yet to be defined: from fishing to logging, from livestock farming to rice cultivation, including urban animals, landscapes, natural hazards, relationships with nature, mining, plantations, water, etc.



13 OCTOBRE 2025

UNIVERSITÉ TOULOUSE - JEAN JAURÈS



Workshop - Programme CHIMER/COMEAS

POUR UNE HISTOIRE ENVIRONNEMENTALE CONNECTÉE DES PHILIPPINES COLONIALES (FIN XVI^e-DÉBUT XX^e SIÈCLE)

TOWARDS A CONNECTED ENVIRONMENTAL HISTORY OF COLONIAL PHILIPPINES (LATE 16th-EARLY 20th CENTURY)





Jay CP, Old Ruin and Mayon Volcano in Philippines, 2022

Coordination

Guillaume GAUDIN

Université Toulouse - Jean Jaurès

Xavier HUETZ DE LEMPS

Université Côte d'Azur

Organisation

UMR 5136 (Framespa, Université Toulouse - Jean Jaurès) / Labex SMS,
École des hautes études hispaniques et ibériques (Casa de Velázquez, Madrid)

Collaboration

UPR 1193 (CMMC, Université Côte d'Azur)

Lieu de célébration

UNIVERSITÉ TOULOUSE - JEAN JAURÈS

Campus Mirail

Maison de la Recherche, salle A 306

5, allée Antonio Machado

31058 Toulouse Cedex 9

Pour plus d'informations ou accéder au Workshop en ligne, veuillez contacter M. Guillaume Gaudin : guillaume.gaudin@univ-tlse2.fr

LUNDI 13/10

9h-9h30

Ouverture / Introduction

Guillaume GAUDIN

Université Toulouse - Jean Jaurès

et Xavier HUETZ DE LEMPS

Université Côte d'Azur

9h30-12h30

Mark DIZON

Ateneo de Manila University

Malaria Zones and the Upland-Lowland Divide

Ruel V PAGUNSAN

University of the Philippines Diliman

Philippine trees, colonial forestry
and the empire of experiments

Anthony MEDRANO

Yale-NUS College

"El país con el nombre de bangus":
histories of a Philippine fish in and out of the water

Guillaume GAUDIN

Université Toulouse - Jean Jaurès

Charting Colonial Resources through the Registers
of Caja Real de Manila (17th Century)

14h30-17h30

Grace CONCEPCION

University of the Philippines Diliman

Controlling Betel: Custom and Empire in Early
Modern Philippines

Ros COSTELO

University of the Philippines Diliman

et Xavier HUETZ DE LEMPS

Université Côte d'Azur

The Pasig Water System: Manila and its Hinterland
(late 18th-early 20th centuries)

Paulina MACHUCA

El Colegio de Michoacán A.C.

The Introduction of Pineapple (*Ananas comosus* L.)
in the Philippines: Cross-Cultural Processes
between the Americas and the Asian World